

الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

18-14 تشرين الأول/أكتوبر 2018

C- III/139/A.1

14 حزيران/يونيو 2018

اللجنة الدائمة للديمقراطية

وحقوق الإنسان

مشروع جدول الأعمال*

1. إقرار جدول الأعمال.

2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة التي عُقدت ضمن إطار الجمعية العامة الـ 138 للاتحاد البرلماني الدولي في جنيف (آذار/مارس 2018).

*بمناسبة انعقاد الجمعية العامة الـ 138 ، بحثت اللجنة الدائمة في اقتراح إدراج حلقة نقاش في جدول أعمالها حول موضوع "دور البرلمانات في إنهاء التمييز القائم على التوجه الجنسي والهوية الجندرية، وضمان احترام حقوق الإنسان للأشخاص المثليين والمثليات وثنائيي الجنس والمتحولين جنسياً ومغايري الهوية الجنسانية (LGBTI)". تحدثت الوفود من جميع المجموعات الجيوسياسية للتعبير عن موقفها.

بعد التصويت ببناء الأسماء ، وتمشيا مع المادة 6 الفقرة 4 من قواعد اللجنة (التي تنص على "وضع اللجان الدائمة خطط عملها وجدول أعمالها") ، قررت اللجنة إجراء تلك المناقشة في الجمعية العامة الـ 139.

وفي الجلسة الأخيرة للجمعية العامة في 28 آذار / مارس ، أعربت عدة وفود عن معارضتها لإجراء مناقشة بشأن هذا الموضوع. في ضوء التأخر في الوقت وفي ظل غياب قرار رسمي من الجمعية ، طلب الرئيس من الأعضاء العمل سوية لإيجاد حل مشترك قبل الجمعية العامة المقبلة ، وأشاروا إلى ضرورة حل هذه المسألة في بداية الجمعية العامة الـ 139. وسيتم إدراج أو عدم إدراج هذا البند في جدول أعمال اللجنة على نتائج تلك المداولات

3. تحضير قرار حول تعزيز التعاون البرلماني الدولي بشأن الهجرة وحوكمتها بهدف اعتماد الميثاق العالمي لهجرة آمنة ومنظمة ومنتظمة.

- (أ) يقدم المقررين المشاركين مشروع القرار والمذكرة التفسيرية
- (ب) مناقشة حول مشروع القرار
- (ج) صياغة مشروع القرار واعتماده في الجلسة العامة
- (د) تعيين مقرر للجمعية العامة الـ139 للاتحاد البرلماني الدولي

4. انتخاب نائب رئيس اللجنة

سيتم انتخاب نائب رئيس اللجنة من بين أعضاء المكتب .

5. تحضيرات للجمعيات العامة القادمة

- (أ) موضوع القرار التالي الذي ستعده اللجنة
- (ب) جدول أعمال اللجنة في الجمعية العامة الـ140 للاتحاد البرلماني الدولي

6. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

139th IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14-18.10.2018

Standing Committee on
Democracy and Human Rights

C-III/139/A.1
14 June 2018

Draft agenda*

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held during the 138th IPU Assembly in Geneva (March 2018)**
3. **Preparation of a resolution entitled *Strengthening inter-parliamentary cooperation on migration and migration governance in view of the adoption of the Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration***
 - (a) Presentation of the draft resolution and explanatory memorandum by the co-Rapporteurs
 - (b) Debate on the draft resolution
 - (c) Drafting and adoption of the draft resolution in plenary
 - (d) Appointment of a rapporteur to the 139th IPU Assembly
4. **Election of the Vice-President of the Committee**

The Vice-President of the Committee will be elected from among the members of the Bureau.
5. **Preparations for future Assemblies**
 - (a) Subject of the next resolution to be prepared by the Committee
 - (b) Committee agenda at the 140th IPU Assembly
6. **Any other business**

* On the occasion of the 138th Assembly, the Standing Committee examined the proposal to include in its agenda a panel discussion on the theme *The role of parliaments in ending discrimination based on sexual orientation and gender identity, and ensuring respect for the human rights of LGBTI persons*. Delegations from all geopolitical groups took the floor to express their position.

Following a roll-call vote, and in keeping with Article 6.4 of the Committee Rules (according to which "the Standing Committees shall establish their own work plans and set their agendas"), the Committee decided to hold that debate at the 139th Assembly.

At the last sitting of the Assembly on 28 March, several delegations expressed their opposition to holding a debate on this theme. In light of the late hour and in the absence of a formal decision by the Assembly, the President asked Members to work together to find a common solution before the next Assembly, and indicated that the issue should be resolved at the start of the 139th Assembly. The inclusion or non-inclusion of that item on the Committee's agenda will depend on the outcome of those deliberations.